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پایان تلخ قصه رضای ماه عسل!
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درس دیگری از سردار

ویدئویی از امتناع شهید حاج قاسم سلیمانی از نشستن 
روی صندلی مجلل بازتاب زیادی در فضای مجازی داشت. 
در این ویدئو می بینیم که حاج قاسم وقتی وارد سالنی 
می شود و از او می خواهند روی صندلی راحتی بنشیند 
امتناع می کند و صندلی کوچکی را که در نزدیک این 
صندلی راحت و مجلل قرار داشت برای نشستن انتخاب 
می کند. کاربران زیادی همین روحیه حاج قاسم را یکی 
از رمزهای فتح قلب ها دانسته اند. کاربری نوشت: 
»من فکر می کنم حاج قاسم که همش مرد میدون بوده 
ترسیده نشستن پشت همین صندلی راحت اونو به 
پشت میز نشینی علاقه مند کنه به همین خاطر ازش 
دوری کرده.« کاربر دیگری نوشت: »حاج قاسم شدن به 
این راحتی ها نیست، باید روز و شب با نفست بجنگی تا 

بتونی پشتش رو به خاک بمالی.«
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ایرانی ها در حال تمام شدن!

پس از کاهش چشمگیر فرزندآوری در کشورمان حالا 
گزارشی از آمار مرگ و میر ایرانی ها منتشر شده که نشان 
می دهد ما درگیر صعود آمار مرگ و میر زودرس شده ایم. 
سایت فراز در گزارشی درباره این ماجرا نوشته: »حدود 
نیمی از فوت سالانه در ایران زودرس و خیلی زودرس 
است. مرگ زودرس به فوت افراد  زیر ۷۰ سال و خیلی 
زودرس به فوت افراد زیر ۵۰ سال گفته می شود که سهم 
بیماری های قلبی عروقی و سکته های قلبی و مغزی از مرگ 
های زودرس، ۳۲ درصد است. بر این اساس ۱۵ درصد 
کسانی که بر اثر سکته قلبی فوت می کنند، زیر ۵۵ سال 
هستند و این روند در حال افزایش است.« بنا بر آخرین 
گزارش ها  سالانه ۳۳ هزار نفر در کشور بر اثر آلودگی 

هوا جان شان را از دست می دهند.
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پایان تلخ قصه رضای ماه عسل

صفحه اینستاگرام خانه ایرانی لب خط )حامی کودکان کار( 
با انتشار تصویری از رضا، کودکی که با حضور در برنامه 
ماه عسل با سخنان خود، مشهور شد، نوشت: »در کمال 
ناباوری، درگذشت یکی از جوانان خانه ایرانی لب خط را 
تسلیت می گوییم.« رضا همان پسری که چندسال پیش 
در برنامه ماه عسل گفته بود هیچ وقت، زمان کافی برای 
آرزو کردن در اختیار نداشته، امروز در ۱۸ سالگی 
خودکشی کرد. انتشار خبر درگذشت او احساسات 
کاربران زیادی در شبکه های اجتماعی را برانگیخت. 
کاربری نوشت: »کودک کار حاصل بی عدالتی، تبعیض، 
اشرافی گری، اختلاس، احتکار، خیانت و... است هر 
کسی به این اتفاقات دامن بزنه، روز قیامت در پیشگاه 
خدا مسئوله.« کاربر دیگری نوشت: »کاش قبل از این 
که خیلی دیر بشه کاری برای این بچه ها بکنیم.« کاربری 
هم نوشت: »قلبم درد گرفته چقدر ناراحت کننده خدایا 

خودت کمک هممون کن که پناهی جز تو نداریم.«
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وقتی مادر دلش می گیرد

تصویری از مــادر شهیدعلی احمدی از روســتــای بنه 
گز شهرستان تنگستان که هر روز قاب عکس فرزندش 
را که در خیابان نصب شده تمیز می کند بازتاب زیادی در 
شبکه های اجتماعی داشت. مادر شهید علی احمدی یک 
مادر است و دلتنگی و دوری از فرزندش را با دیدن 
عکسش و نجوای مادرانه هر روز خود تسکین می دهد و 
کم نیستند مادرانی که فرزندانشان و جگر گوشه شان را 
برای دفاع از میهن و خاک زرین وطن فدا کردند. کاربران 
زیادی با بازنشر این تصویر یاد و نام شهدا رو زنده و از 
مادران شهدا تجلیل کردند. کاربری نوشت: »این عکس 
نشانگر روح بزرگ وعمیق مادران است که عشق به فرزند 
سن و سال نمی شناسد.« کاربر دیگری نوشت: »مادر 
است دیگر، هر روز دلش می گیرد و برای این که کمی 
آرام شود می رود قاب عکس فرزند شهیدش در خیابان 

را تمیز می کند.«
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سرقت از فاضلاب اهواز !

بارها از خطر سرقت دریچه های چاه های فاضلاب در کوچه 
و خیابان نوشته ایم اما سرقت این دریچه ها همچنان 
در حال رخ دادن است. به تازگی هم تصاویری از قرار 
دادن لاستیک خودرو به جای این دریچه ها روی چاله ها 
برای جلوگیری از حادثه در اهواز در شبکه های اجتماعی 
منتشر شد که بازتاب زیادی داشت. مدیر آبفای اهواز 
هم در این زمینه گفته از ۵۲ هزار دریچه فاضلاب اهواز 
حدود 6 هزار دریچه مفقود شده که در حال خریداری 
مجدد هستیم. کاربران به این اتفاق واکنش نشان 
دادند. کاربری نوشت: »کاش مدیر آبفا در حالی که این 
دریچه ها رو تهیه می کرد فکری هم می کرد که ترفندی 
به کار ببره که دیگه سارق نتونه اونا رو به سرقت ببره.« 
کاربر دیگری نوشت: »همین تازگی یه پیرمرد توی یکی از 

همین چاله ها که درش رو دزدیده بودن افتاد!«
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شانس زنده ماندن ندارید، بمیرید!

تصویری از دستورالعمل واحد اورژانس لس آنجلس 
به آمبولانس ها در فضای مجازی منتشر شد که در کنار 
بازتاب زیــادش، خشم مردم آمریکا را هم به همراه 
داشت. در این دستور العمل آمده کسانی را که شانس 
کمی برای زنده ماندن دارند به بیمارستان انتقال ندهند 
و در مصرف اکسیژن نیز صرفه جویی کنند. کاربری 
نوشت: »حقوق بشر آمریکایی یعنی همین یعنی نگاه 
سرمایه ای به انسان، یعنی اگه حس کردی یارو مردنیه 
بذار بمیره!« کاربر دیگری نوشت: »حالا باز یه عده آمریکا 
دوست میان شروع می کنن به توجیه این کار آمریکایی 
ها.« کاربری هم نوشت: »این که آمریکای بدون روتوش 
خیلی فرق داره با آمریکای بزک کرده ای که مردم می بینن 
و اون جا هم مثل بقیه کشورها شکاف طبقاتی، فقر و ... 
وجود داره ولی این اتفاق و اشتباه در دستورالعمل های 
محلی برای اورژانس ممکنه توی هر کشوری پیش بیاد.«

            بابا بود

در همه این سال های پس از شهادت بابارستمی، هرگاه صحبتی 
از این شهید به میان آمده است، کمتر پیش می آید که از ماجرای 
عنوان »بابا« برای او سخن گفته نشود. سردار شاملو از فرماندهان 
خراسان در دوران دفاع و از دوستان و همرزمان این شهید در 
این باره چنین می گوید: »کلمه »بابا« در زمان جنگ از احترام و 
تقدس خاصی برخوردار بود و رزمنده ها تنها تعداد معدودی را به 
این اسم صدا می زدند و تا جایی که من خبر دارم در تمام استان 
خراسان تنها دو نفر را بابا خطاب می کردند  یکی سردار شهید 
محمد حسن نظر نژاد که او را بابانظر صدا می زدند  و دیگری هم 
شهید محمد رستمی بود که او را بابارستمی صدا می زدند. در 
واقع این خطاب ها به نوعی بیان یک واقعیت است؛ این که می 
توان به او اعتماد و تکیه کرد و این که می توان جای پدر را با او پر 

کرد... .«

            چمران بابا را در آغوش گرفت و...

توجه فرماندهان ارشد دوران دفاع به رشادت ها و توانمندی های 
بابارستمی یکی از ویژگی های دیگر این شهید است که خاطره ای 
از نوع مواجهه شهید دکتر چمران با »بابا« پس از ماجرای شهر پاوه 

این موضوع را تایید می کند.
درکتاب »بابا محمد« نوشته حسین فتاحی این خاطره به نقل از 
یکی از همرزمان شهید این گونه آمده است: »وارد اتاق شدیم، 
شهید چمران هم آن جا بود . بابا از دور گفت : »ســام  آقای 

دکتر!«  دکتر چمران  با شنیدن  صدای  بابا، جلو دوید. 
بابا را در بغل  گرفت. چند  لحظه ای آن  دو  یکدیگر  را در بغل  گرفته 
بودند. آن  طور که  بچه ها تعریف  می کردند، دکتر و بابارستمی 
در کردستان  مدتی  با هم  بودند. دکتر و بابا، با هم  شهر پاوه  را 
آزاد کرده  بودند. در سنندج ، سقز و جاهای  دیگر، با هم  بودند. 
چندین  عملیات را با هم  رهبری  کرده  بودند.  دکتر خیلی خوب  
بابا را می شناخت  و با دیدن  او کلی  خوشحال  شد. از بابا پرسید: 
»شماها کی  آمده اید؟دیشب کجا مستقر شدید ؟«! بابا گفت : 
» در باشگاه  نیرو! ولی  هیچ  امکاناتی  نداریم . اسلحه  نداریم ، 
 فقط  نیروی  خوب  و  آموزش  دیده  داریم.« دکتر چمران  گفت :
 »ما هم  در نزدیکی  تپه های  ا...  اکبر مستقر شده ایم . گروهی  
درست  کرده ایم  و حمات  چریکی می کنیم  و به  عراقی ها 

ضربه  می زنیم . حالا که  توان  رزمی  برابر با آن ها را نداریم  این  
طوری  جلوی شان  را گرفته ایم . اگر شما کمک مان  کنید، خیلی  
 ممنون  می شوم .نیروهای  خراسان  همیشه نیروهای  آبدیده ای 
بوده اند. در کردستان  که  این  طوری بود.« بابا گفت : »خیلی 
هاشان  همان  بچه ها هستند.«  دکتر گفت : »خب ، بیایید پیش  
ما. با هم  باشیم ، بهتر می توانیم  جلوی  دشمن  را بگیریم «. بابا 
گفت : »چشم . ما در خدمت  انقاب  هستیم ، همین  امروز، 
دستور می دهم  بچه ها بیایند آن  جا. شما هم  هماهنگ کنید، 

نیروها در جریان  باشند.«    

             روایت سردار فضلی از حماسه بابا

سردار علی فضلی که در دوران دفاع مقدس فرماندهی  لشکر 
المهدی و لشکر ۱۰ سید الشهدا)ع(  را در کارنامه دارد و 
اکنون جانشین معاون هماهنگ کننده سپاه است، به خاطره 
متفاوتی از شهید محمد بابارستمی اشاره کرده است که مرور 
آن خالی از لطف نیست: »در شهر سقز، در محاصره قرار گرفته 
بودیم، عزیزان دیگری از تهران و دیگر شهر ها هم بودند. حدود 
۲۷۰ پاسدار و بسیجی فقط در یک نقطه از شهر بودیم و همه 
شهر در تصرف ضدانقاب بود. فاصله مان هم با آن ها به اندازه 
عرض یک خیابان بود. برادران قاسم لو و عزالدین حسینی در 
شهر رجز می خواندند. هیئت حسن نیت و دولت موقت با سران 
ضد انقاب وارد مذاکره شد و نتیجه اش این شد که »سپاه از شهر 
بیرون برود... روز بعد نماینده ضد انقاب اعام کرد که اول باید 
تمام ساح های خود را تحویل بدهید و بعد شهر را ترک کنید. 
با این اتفاق که افتاد، یک جلسه اضطراری تشکیل دادیم. در 
آن جلسه شکننده، یک مرد از مردان تاریخ ساز، »بابارستمی« 
که بــزرگ ما بود و بصیرت و صابت و تدبیر داشــت، از جای 
برخاست و گفت: »بــرادران! می جنگیم، ذلت نمی پذیریم. با 
 ضد انقاب می جنگیم، ولی ساح به ضد انقاب نمی دهیم
و بعد ما هم به پیروی از نگاه این مرد الهی همه یکصدا فریاد زدیم: 

»می مانیم و تا آخرین قطره خون می جنگیم.«
بابارستمی به همراه همرزمش »نوراللهی«  ۱8دی سال5٩ طی 
یک حادثه تصادف درمحور سبزوار در حالی که در مسیر ماموریت 
بودند به شهادت رسیدند. پیکر شهید بابارستمی در حرم مطهر 

رضوی به خاک سپرده شد.

 چند روایت درباره حماسه 
شهید محمد بابارستمی در چهلمین 

سالگرد عروج

»بابا« بود 
 بــرای

 رزمنده ها

ــزت-  ظاهرش ســاده و بی آلایــش بــود امــا وقتی قــرار بــود در موقعیت فرماندهی زبــان بگشاید، اولین نکته  پــلاک ع
ــاره »بابا« به چشم می آمــد، اقتدار، توانمندی و هــوش  وی بــود. آری صحبت از شهید محمد بابارستمی از  ای که درب
فرماندهان مطرح خراسان در دوران دفاع مقدس است. او که امــروز 17 دی ماه، تقویم چهلمین سالگرد شهادتش 
 را نشان می دهد، از پایه گــذاران سپاه در خراسان بود که حماسه ها و رشادتش در کلام رهبر انقلاب نیز آمده است.
مقام معظم رهبری سال 88 در دیدار خانواده و ستاد بزرگداشت شهید برونسی به خاطره ای اشاره کردند که در نوع خودش 
جالب بود: »مرحوم شهید از شهدای خراسان است؛ یک فرد روستایی و به ظاهر عامی  در جمعی که فرماندهان درجه  
یک نشسته بودند و رئیس جمهور وقتِ آن روز هم نشسته بود، آمد صحبت کرد و گزارش میدان جنگ داد، جوری که همه  
فرماندهان رسمی که نشسته بودند مبهوت شدند. استعداد انقلاب برای پرورش شخصیت های برجسته و افراد، تا این حد 

است؛ این ها را نباید دست کم گرفت؛ این ها اهمیت ، عظمت و عمق انقلاب را نشان می دهد.«

 اینستاگــــرام 
بی لایو می شود؟!
چرا این روزها شایعه فیلتر شدن لایو اینستاگرام 

مطرح است و آیا این امکان وجود دارد؟

بحث فیلتر کردن اینستاگرام مربوط به امروز یا دیروز نیست 
اما به تازگی یک کانال تلگرامی، با انتشار خبری مدعی شده 
است که به بهانه انتشار لایو نوجوان 14ساله، به زودی لایو 
اینستاگرام مسدود خواهد شد. خبرهایی که در چند روز 
اخیر درباره فیلترینگ این شبکه اجتماعی شنیده می شود، 
مربوط به فیلتر کامل این شبکه اجتماعی نیست بلکه مربوط 
به اعمال محدودیت درباره یکی از قابلیت های این شبکه 
اجتماعی به نام »لایو« است که در آن افراد می توانند برای 
برقراری ارتباط به طور زنده و همزمان با فالوئرهای خود از این 
قابلیت استفاده کنند و به نظرات آن ها پاسخ دهند.  امروز 

به اتفاقاتی که باعث شده این شایعه داغ شود پرداخته ایم.

لایو تکان دهنده نوجوان 14 ساله	 
برخی مدعی شده اند که اولین جرقه هایی که آتش اعمال 
محدودیت بر اینستاگرام را روشن کرد، لایو جنجالی یک 
شاخ اینستاگرامی با پسر نوجوان چهارده ساله ای است 
که در آن این نوجوان با شاخ اینستاگرامی که تا پیش از این 
عکس های نیمه برهنه ای هم از خود منتشر کرده صحبت 
های تکان دهنده ای می کند که بازتاب زیادی داشت و با 
واکنش وزیر ارتباطات هم مواجه شد که همان واکنش شائبه 
فیلترینگ اینستاگرام را رقم زد. آذری جهرمی درباره این 
لایو اینستاگرامی گفته بود: »عده ای به دنبال بهانه برای 

فیلترکردن اینستاگرام هستند.«

مقابله با سایت های شرط بندی	 
فعالیت سایت های شرط بندی در فضای مجازی ایران 
نیز چندسالی است که داغ شده است اما به تازگی رشد 
قارچ گونه این کسب و کارهای کلاهبردارانه باعث شده 
حساسیت ها راجع به آن بیشتر شود. به گزارش تابناک جوان 
یکی از زمینه های دیگری که ممکن است باعث شود لایو 
اینستاگرام فیلتر شود مقابله با تبلیغ های شرط بندی است.

امکان فیلتر لایو وجود دارد؟	 
با این حال این سوال وجود دارد که آیا می شود در حالی که 
اینستاگرام فیلتر نباشد، لایو آن را فیلتر کرد. شاید برای 
یافتن پاسخ این سوال مرور خبر های چند هفته اخیر کافی 
باشد. فارنت 8 اردیبهشت 96 در شرایطی که چند هفته به 
انتخابات ریاست جمهوری مانده بود گزارشی از اختلال در 
برخی قابلیت های اینستاگرام از جمله قابلیت پخش زنده 
یا لایو استوری اینستاگرام در برخی سرویس دهنده های 

اینترنت و اپراتورهای موبایلی داد.

فیلترینگ و آثار آن	 
هر چند بنا بر آن چه گفته شد می توان چنین نتیجه گرفت که 
وجوب اقدامات مقابله ای با قانون شکنی و نشر بی اخلاقی در 
شبکه های مجازی قطع به یقین لازم است اما با کسب تجربه 
از فیلتر تلگرام باید  گفت مسدودسازی کامل شبکه های 
ارتباطی و اجتماعی، همانند پاک کردن صورت مسئله است 
و به جای آن باید مسئله را حل کرد و در کنار فرهنگ سازی و 
توسعه سواد رسانه ای محتوای مناسب برای فضای مجازی 
تدارک دید. در ضمن این نکته را هم نباید فراموش کرد که با 
توجه به تعداد کاربر بالای این شبکه اجتماعی فیلترینگ آن 
تنها به جولان فیلتر شکن ها کمک می کند که خود آن تبعات 

زیادی در پی خواهد داشت.
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